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Készült:  Nagyatád Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2009. október 15-i 

soron kívüli üléséről, hangfelvételről 
 
Jelen vannak: Ormai István polgármester, Rákóczy Attila alpolgármester, Sasvári Tamás 

alpolgármester, Dr. Bakács Tiborné, Bakos József, Dr. Barbalics István, 
Batka Gyula, Boros Bálint, Csendesné Murányi Ibolya, Greller Károly, 
Hubay Sándor, Dr. Ludas László, Dr. Novák János, Tátrai Jenő – képviselők, 

 
  Dr. Gyenesei István országgyűlési képviselő, Dr. Kovács Ildikó jegyző,     

Dr. Pacári Judit jogtanácsos, Kliment Tiborné irodavezető – meghívottak. 
 
Távol maradt: Kovács Károly, Melsin Valentin, és Piri Attila képviselők jelezték 

távolmaradási szándékukat. 
 
 
 
 
Ormai István polgármester:  
Köszönti a megjelenteket, Dr. Gyenesei István országgyűlési képviselő urat, a VTV nézőit, a 
nagyatádiakat. Javasolja, hogy a mai ülés jegyzőkönyvének hitelesítői Dr. Ludas László és 
Dr. Bakács Tiborné képviselők legyenek. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó 
javaslatot. 
 
A képviselő-testület a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó javaslatot egyhangúlag - 14 igen 
szavazat mellett - elfogadja és a következő határozatot hozza: 
 
250/2009. (X. 15.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2009. október 15-i soron 
kívüli képviselő-testületi ülés jegyzőkönyvének hitelesítőiül Dr. Ludas László és Dr. 
Bakács Tiborné képviselőket választja. 
 
Ormai István polgármester megállapítja, hogy a képviselő-testület – 14 fővel – 
határozatképes.  
 
Ormai István polgármester javasolja, hogy a képviselő-testület a meghívóban szereplő 
napirendi sort tárgyalja.  
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a napirendi javaslatot. 
 
A képviselő-testület a napirendi javaslatot egyhangúan – 14 igen szavazat mellett - elfogadja 
és a következő határozatot hozza: 
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251/2009. (X. 15.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a napirend tárgyalására 
vonatkozó javaslatot elfogadja és az alábbi napirendet tárgyalja: 
 
1.) Előterjesztés a Nagyatád-Somogyszob közötti vasúti személyszállítás tervezett 

megszüntetéséről és az erre vonatkozó állásfoglalásról 
Előadó: Ormai István polgármester 

 
 
Napirend tárgyalása: 
 
 
1.) Előterjesztés a Nagyatád-Somogyszob közötti vasúti személyszállítás tervezett 

megszüntetéséről és az erre vonatkozó állásfoglalásról 
Előadó: Ormai István polgármester 

 
Kiegészítés: 
 
Ormai István polgármester:  
Különleges és fontos témakörről, a Nagyatád-Somogyszob közötti vasúti szárnyvonalon 
tervezett személyszállítás megszüntetéséről tárgyal a képviselő-testület. Azért fontos ez a 
témakör, mert ennek a vasúti szárnyvonalnak a jövője és a megmaradása, stratégiai 
jelentőségű kérdés a város és a kistérség számára. Most olyan helyzetben vannak, amikor e 
szárnyvonal, e vasútvonal státusza és súlya megváltozhat, hiszen a vasúti személyszállítás 
tervezett szüneteltetéséről tárgyalnak.  
Tájékoztatja a képviselő-testületet, hogy a sajtóból, meghatározó és mértékadó 
sajtóorgánumokból, több alkalommal is tényszerűen értesültek arról, hogy szakmai előkészítő 
dokumentumokban szerepel ezen a vonalon a személyszállítás megszüntetése.  
A képviselő-testület tárgyalt arról a felterjesztésről, amelyben a miniszterelnök urat és a 
szakminisztert arra kérték és hívták fel, hogy ezt a tervet, ezt az elképzelést változtassák meg. 
A felterjesztésre még nem kaptak választ.  
Az elmúlt időszakban – mivel egy bizonytalansági helyzet alakult ki – levelet írt a 
közlekedésért felelős miniszter úrnak, Antali Károly kormánybiztosnak, aki ezzel a területtel 
foglalkozik, és a vasút átszervezésével van megbízva. Ebben a levélben összesítették azokat a 
szempontokat, amelyeket a döntés-előkészítők és a döntéshozók figyelmébe ajánlottak, 
jelesül, hogy a Nagyatád-Somogyszobi vasúti személyszállításnak most meglátásuk szerint 
nincsen alternatívája.  
Erre a levélre sem kaptak még választ. Úgy gondolja, hogy értékelik és feldolgozzák most 
ezeket a szempontokat, hiszen ezek tárgyszerű és tényszerű felvezetések voltak, melyeket 
előterjesztésben rögzítették.  
 
Néhány dolgot szeretne kiemelni: Nagyatád város lakossága és az érintett környékbeli 
települések lakossága használja ezt a vasútvonalat. Ez egy nagyon általánosan hangzó 
kifejezés, de a valóságban így van, mert különben miért közlekedtetne a MÁV, illetve 
vállalata 19 vonatpárt naponta, hogyha nem azt látják, hogy használják ezt a vonalat.  
A legfontosabb szempont vonatkozásában úgy gondolja, hogy félreértés történhetett. Arról 
van szó, hogy a kommunikációban minduntalan azzal szembesülnek, hogy a közösségi 
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közlekedés közúti és vasúti párhuzamosságait akarják megszüntetni. Ez egy elgondolás, 
aminek az elvi megalapozásával nem is lehet vitatkozni és nem is vitatkoznak ezzel. Azért 
nem, mert Nagyatád-Somogyszob között nincsen párhuzamos közösségi közlekedés. Ilyen 
nem működik, nem is volt és most sincsen. Somogyszob településre nem, mint célállomásra 
mennek Nagyatádról, hanem mint egy olyan vasútállomásra, ahol a vasúti csatlakozásokat 
tudják elérni és így tudnak eljutni azokra a célállomásokra – Kaposvárra, Budapestre, Pécsre, 
Szombathelyre – ahová el kívánnak utazni. Ezen 9 kilométeres vonalszakasz 19 vonatpárjával 
párhuzamosan 5 db autóbusz közlekedik Somogyszobra, teljesen függetlenül a vasúti 
menetrendtől, hiszen egészen más funkciót töltenek be ezek az autóbuszjáratok.  
Ez a két szempont, hogy használják a vasutat és hogy nincsen párhuzamosság a vasúti és a 
közúti személyszállítás között, elegendő ok arra, hogy a személyszállítást ne szüntessék meg 
ezen a vonalon.  
Hozzáteszi, hogy természetesen az a jó, hogy ha gondolkodás zajlik annak érdekében, hogy 
hogyan lehet ésszerűbben, célszerűbben és takarékosabban-hatékonyabban bármilyen 
szolgáltatást és közszolgáltatást biztosítani, azonban akkor alternatívákat kell kidolgozni és 
javaslatokat kell tenni.  
Rögzíteni szeretné, hogy a mai napig nem kereste meg senki, mint polgármestert, nem kereste 
meg senki az önkormányzatot, hogy egyeztessenek, hogy tárgyaljanak, hogy a véleményüket 
kikérje arról, hogy hogyan képzeli el az esetleges változtatásokat, milyen alternatívák, milyen 
más megoldások vannak. Most egyetlenegy választ lehet adni arra a helyzetre, erre a 
szituációra - hangsúlyozza, tervezett személyszállítás megszüntetése a Nagyatád-Somogyszob 
vasútvonalon - mely az, hogy nem fog megszűnni a személyszállítás és hogy a decemberben 
életbelépő, 2010-re vonatkozó menetrendben tervezik a járatokat ezen a szakaszon. 
Természetesen, ha ésszerűsítik ezeket, akkor azt elfogadják és készek azoknak az 
elfogadására, segítésére, hogy ez hogyan történjen. Az előterjesztésben és a határozati 
javaslatban arról is írnak, hogy arra is készek, hogy az illetékesekkel együttműködjenek a 
vasúti közlekedést, a vasútállomást érintő feladatok ellátásában, abban a szerepben, amit fel 
tudnak vállalni és ami összeegyeztethető a tevékenységükkel.  
 
Arra tesz javaslatot a tisztelt képviselő-testületnek, hogy fejezzék ki azt a véleményüket, hogy 
nem értenek egyet a személyszállítás megszüntetésével, hogy az előkészítésből vegyék ki ezt 
a vonalat és mondják ki azt a döntés-előkészítésben résztvevők, hogy ez a vonal működhet a 
továbbiakban is, tervezzék a 2010-es menetrendben itt a személyszállítást, fejezzék ki azt, 
hogy együttműködnek az illetékesekkel minden vonatkozásban és kifejezetten kérik azt, hogy 
ha ennek a vasútvonalnak a változtatásairól szó van, ezt a vasútvonalat érintő döntések 
kerülnek előkészítésre, akkor abban kérjék ki a véleményüket és egyeztessenek Nagyatád 
Város Önkormányzatával.  
 
Kérdések: 
 
Bakos József képviselő: 
Figyelembe véve a leírtakat és az elhangzottakat, Rákóczy Attila alpolgármester urat kérdezi 
– kormánypárti képviselői minőségében – hogy mi a véleménye az előterjesztésről, 
pontosabban a témáról, tehát a személyszállítás hazai vonalon történő megszüntetéséről? 
Milyen fórumon hallatta hangját és mi volt a véleménye?  
A miniszter úrtól pedig azt kérdezné, hogy a körzet három képviselőjének mennyi a 
mozgástere ebben a témában, van-e valamilyen fórum, ahol esetleg összeadódhatna a 
nemtetszés-nyilvánítás és történt-e a szakterületen, a szakminiszternél, vagy akár a Parlament 
illetékes bizottságában valamilyen észrevétel, akármelyikük részéről, hisz a régió képviselője 
és gondolja, hogy szívügyüknek tekintik az előterjesztésben foglaltakat.  
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Miután polgármester úr jelezte, hogy az elment levelekre válasz nem érkezett, korábban sem 
igazán érdeklődtek, hogy mit szólnak hozzá, ha netalántán ezt végrehajtják, mindenki 
emlékszik rá, hogy jó néhány évvel ezelőtt, mikor megszűnt a Somogyszob-Barcsi vonal, 
akkor nem sok hiányzott, hogy ez a rész is megszűnik, mármint a személyszállítás.  
Rövidre fogva, miniszter úr, hogy látja a helyzetet? 
 
Hubay Sándor képviselő: 
Az előterjesztés egyértelműen a vasúti személyszállítás tervezett megszűntetéséről szól. 
Ugyanezt hallották a kiegészítésben is, azonban a napi sajtóban - tegnap is és ma is - 
következetesen vasúti szárnyvonal megszüntetéséről ír a szerző.  
Akkor most mi az igazság? Ő az előterjesztésnek hisz. 
 
Ormai István polgármester:  
Ezt köszönik. 
 
Hubay Sándor képviselő: 
Nagyon körültekintő összeállítást sikerült létrehozni, mely külön dicséretet érdemel.  
 
Rákóczy Attila alpolgármester: 
Az előterjesztésben sok olyan dolog van, amit másképp fogalmazott volna. Más 
következtetéseket viszont igazán nem lehet levonni, az a véleménye, hogy a Nagyatád-
Somogyszob vasútvonal személyszállítás kérdésében jelen pillanatban más alternatíva nincs. 
A vonal megszüntetése ellen, mint helyi testületnek, polgármester úrnak és neki is, mint 
országgyűlési képviselőnek, képviselőknek minden erejüket latba kell vetni, hogy 
megakadályozzák a szüneteltetést. A határozati javaslat résszel egyet tud érteni, meg is fogja 
szavazni, ezen a nyomvonalon kell továbbdolgozniuk.  A nyomvonal azonban nem ennyire 
egyszerű.  
Magyarország közösségi közlekedésének a szervezése évek óta gond és probléma. 
Folyamatosan készültek az átszervezésről szóló anyagok bizonyos Európai Uniós mintákat 
figyelembe véve. Bizonyos települések számára fájó lépéseket meg kellett mindenhol lépni. 
Nem tartja szerencsésnek, hogy ezek a dolgok ilyen hirtelen és azonnali indítással működnek 
ezek a dolgok, melyek elkerülhetetlenek véleménye szerint, de azért hozzáteszi, hogy most 
van egy olyan lehetőség, hogy helyi önkormányzati képviselőként és országgyűlési 
képviselőként is egy személyben, hetek óta tudnak ezzel a kérdéssel foglalkozni, akár hogy is 
van, nem tud kétféleképpen gondolkodni.  
Amikor pár héttel ezelőtt felmerült és konkrétan a kormány frakció elé került ez az ügy még a 
nyár végén, akkor meglehetősen nagy felhördülés és olyan helyzet követte, ami után a 
közlekedési tárca ebből egy kicsit visszavonult és elkezdett dolgozni egy olyan anyagon, 
amely egy úgymond komplett anyag, amely ha jól emlékszik, hat olyan lépést tartalmaz, 
amely javaslatára megszünteti ezt az áldatlan helyzetet, hogy a közösségi közlekedésnek a 
legnagyobb szereplője a MÁV  évek óta egyre halmozódóan és egyre nagyobb mértékű, a 
végén már többszáz-milliárdos hiányt halmoz fel és ezt a hiányt, bárhogyan is ragozzák, 
bárhonnan nézik, egyszerűen csak egyféleképpen lehet eltüntetni, úgy, hogy a költségvetés 
ezeket a hiányokat konszolidálja, megszünteti, tehát magyarul az adófizető az általa befizetett 
úgymond bevételből ezt pótolja. Ez nem tartható fenn, de ezen nem kíván továbbmenni ezen a 
vonalon, mert ez más irányba viszi, hogy akkor mire nem marad pénz. A csomag egyik eleme 
ez. A MÁV vezetési struktúrája, a menetrendnek a korszerűsítése is a csomagban van. Ebben 
a csomagban mindenki a saját területének megfelelően tudott dolgozni, visszatérve Nagyatád-
Somogyszobra, így itt is.   
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Amikor két héttel ezelőtt ezt az anyagot megkapta, akkor elkezdett gondolkodni azon, hogy 
ha ez az állapot nem tartható fenn a következő időszakban, de nem is helyettesíthető mással, 
mert hozzáértő szakértőkkel konzultálva kiderült, hogy Somogyszobra nem is tudnának olyan 
más alternatívát biztosítani, ami kényelmesebb, jobb lenne, a Somogyszobi vasútállomás és 
környéke erre nem alkalmas. Ezek után jutottak arra a gondolatra, hogy milyen más 
alternatíva van, ami még járható út. Így jött be a képbe, hogy az Ötvöskónyi vasútállomás, 
megállóhely megvalósításával, ezt a kérdést esetleg a jövőben meg lehet oldani és egy másik 
nyomvonalra, másik vágányra lehetne ezt az ügyet terelni. Ez viszont nincs előkészítve, nincs 
összerakva – ahogy mondani szokás - egyelőre csak az ötlet van meg, bár fenntartja azt, hogy 
ötletekkel igaz, hogy nem lehet feladatot megoldani, de ötlet nélkül sem lehet feladatot 
megoldani természetesen. Ötletek kellenek. Ezt ilyennek szánták, komoly ötletnek, ugyanis 
ennek vannak Nagyatádon hagyományai. Idős emberekkel beszélgetve elmondták a 
tájékoztatón, hogy annak idején így spóroltak az idővel, hogy nem kellett Somogyszobra 
elmenni és ott fél órát várni esőben, sárban és koszos, vagy meleg időben, elmentek 
kerékpárral Ötvöskónyiba. Most nem kerékpárral kellene elmenni, hanem egy kényelmes 
autóbusszal, amelynek a két legfontosabb feltétele az, hogy egy olyan fogadóállomást, egy 
peront kellene ott építeni, mely 2010-2011-nek megfelelő színvonalú, a peronra fel lehet az 
utasoknak kényelmesen menni, a másik oldalon a vasútállomás megközelíthető. Jegykiadó, 
illemhely, ami szokásos és előírásos és nagyon sok olyan dolog van benne, ami teljesen más, 
mint a régi Ötvöskónyi vasútállomás. Ebben teljesen egyetértenek, hogy azt kár felújítani, 
nem is érdemes vele foglalkozni. A mostani felüljáró alatti beközlekedésnek és a vasút Déli 
oldalán való peronlétesítésnek viszont megvan a lehetősége. Ezt annak szánták kimondottan, 
hogy kezdjenek el ebben az irányban gondolkodni, a miniszter úr kabinetjén keresztül ezt 
eljuttatták, Kolber Istvánnal közösen kidolgozott tervet, leadták, ha ez olyan állapotban van, 
hogy megvitatható, megnézhető, teljesen nyilvánvaló, hogy ezt itt nem vállalhatják fel, nem is 
vállalnák fel, hanem akkor kell megteremteni azokat a feltételeket, hogy a nagyatádi lakosság 
fórumokon, helyi beszélgetéseken – sok módja van ennek – ezt megismerné, megismerné azt, 
hogy mennyivel nyújt ezt több lehetőséget, esetleg mennyivel biztonságosabb, időjárási 
viszonyokhoz képest és ami a legfontosabb, mennyivel gyorsabb. Méréseik szerint - itt amit a 
polgármester úr elmondott, hogy Kaposvár-átszállás Budapest-Pécs irányába – ezzel a 
megoldással 30-40 perces időmegtakarítás elérhető. De ezt nem szeretné ide tenni, mert ez 
nagyon kevés ahhoz, hogy itt bárki is erről véleményt mondjon, nem is ez volt a célja vele, 
csak azért mondja, mert egy kérdés elhangzott és elhangzott a nevük országgyűlési képviselői 
posztban.  
Most nincs más megoldás, el kell érni azt, hogy ez a Nagyatád-Somogyszob vasútvonal 
személyszállítás tekintetében a közeljövőben ugyanúgy, vagy még jobb menetrenddel – van 
itt szó arról is az anyagban - működjön.  
 
Dr. Gyenesei István országgyűlési képviselő: 
Köszöni a meghívást polgármester úrnak, hogy országgyűlési képviselőként ezen a fórumon 
részt vehet.  
Polgármester úr tudja, hiszen az elmúlt napokban-hetekben több alkalommal is tárgyaltak a 
megoldáskeresés szándékával, maga is fontosnak tartja azt, hogy fenntartsák az esélyét annak, 
hogy a Nagyatád-Somogyszob közötti vasútvonalon a személyszállítás megmaradjon. 
Országgyűlési képviselőként általában is a közös út keresésének a híve. Nagyatád 
díszpolgáraként és a vidéket tisztelő emberként pedig semmi olyat nem tud támogatni és 
elfogadni, ami az itt élő, vagy a vidéken élő embereknek a sorsát nehezítené meg, vagy az 
élethelyzetén ronthatna. Mondja ezt úgy is, mint országgyűlési képviselő és ez vonatkozik a 
parlamenti munkájára és véleményalkotására is. A kérdésre adott válasz kapcsán ezt 
fontosnak tartotta kiemelni.  
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Egyetért a Nagyatád-Somogyszob, valamint a térségben élő települések vezetőinek és 
lakosságának a tiltakozásával, a személyszállítás feltételeinek tervezett korlátozása ellen való 
felszólalásával.  
Kifejezetten tiltakozik – ezt több fórumon meg is fogalmazta – hogy az a lélekölő 
bizonytalanság, ami ebben a kérdésben és sok más kérdésben is nehezíti az életet, tartósan 
fennmaradjon. Évek óta vissza-visszatérő téma, néha elhalkul, már úgy tűnik, hogy megvan a 
megoldás, néha újra fellángol, néha ha valaki a fiókban talál egy tervezetet, arra hivatkozik, 
néha pedig kormánytagok nyilatkoznak erről kompetens módon, vagy nem nyilatkoznak róla, 
ahogy a polgármester úr mondta, kellő mélységgel és megnyugtató módon. Ezt a 
bizonytalanságot semmiképpen nem tartja elfogadhatónak, megnyugtató bizonyosságra lenne 
szükség, akkor tudnák igazán, hogy mi az, ami ellen küzdeni kell.  
Itt most a bizonytalanság az, ami nehézzé teszi a döntést, nehézzé teszi azt, hogy mit és mi 
ellen kell megtenni. A maga részéről több oldalról megismerve azokat az indokokat, azokat az 
adatokat, amelyek a Nagyatád-Somogyszob közötti vasútvonal személyszállítással 
kapcsolatos elképzeléseket tartalmazó jelenlegi állapotot illeti, nem lát elfogadható 
alternatívát. Mindazok az alternatívák, amik felmerültek, azok vagy nagyon bonyolultan, 
nagyon nehezen, nagyon drágán oldhatók meg és egyáltalán nem megnyugtató módon 
rendezik a jelenlegi állapotot. Abban viszont egészen bizonyos, hogy semmiképpen nem 
lennének gazdaságosabbak. Márpedig ennek a mostani elképzeléssornak a legfontosabb 
motiválója a gazdaságosság kérdése.  
 
Nem elhanyagolható, hogy néhány héttel ezelőtt volt a Somogyért Egyesület éves küldött 
közgyűlése, itt az egyik komoly, egész megyét érintő társadalompolitikai kérdésként foglaltak 
állást abban a kérdésben, hogy határozottan kifogásolják a Somogy megyei szárnyvonalakon 
a személyszállításnak az olyan típusú és olyan nagyságú korlátozását, mint ami akkor 
napvilágot látott, beleérve a Nagyatád-Somogyszob közötti vasútvonalat is.  
Ezen túl, személyesen adta át Ormai István polgármester úr levelét Hónig Péter miniszter 
úrnak e hét hétfőjén. Nem postára bízta a polgármester úr, vagy a titkárságra, ahol ez majd 
valahol elkeveredik, vagy a sok tiltakozó levél között egy lesz, hanem személyesen adatta át a 
miniszter úrnak, ennek kapcsán több mint húsz percet tárgyalt vele, kifejezetten és kizárólag 
ennek a vasútvonalnak az alternatív megoldásait illetően is.  
 
Részt vett azon a Megyeházán tartott megyei polgármesteri fórumon, ahol valamennyi 
országgyűlési képviselő között egyedül ő vett részt, ott hozzá is szólt, el is mondta a 
véleményét, ez az a fórum volt, ahová Hónig Péter miniszter urat várták a polgármesterek. 
Zárójelben megjegyzi, a miniszter úrral egy nagyon jó hangulatú beszélgetést folytatott, de ő 
bizony nem hagyta ki azt a mondatot, értesült arról, hogy ő is kifogásolta azt, hogy nem vett 
részt ezen a fórumon, holott ígérte azt.  
 
Ott lesz holnap Mernyén azon a fórumon, amit a vasutas települések polgármesterei hívtak 
össze és amelyre épp a hétfői találkozáson erősítette meg a miniszter úr, hogy személyesen 
fog eljönni, itt nyilván nem csak a Nagyatád-Somogyszobi, hanem az egész országban 
megszűnő vasútvonalakkal kapcsolatosan fog kérdéseket kapni, melyeket meg kell neki 
válaszolni. Ez egy jó alkalom lesz egyébként arra, hogy demonstratíve és határozottan újra és 
újra megfogalmazzák azt az elvárást, amit levélben is megírt a polgármester úr.  
 
Az emberek lelkében okozott kár, meggyőződése szerint sokkal nagyobb lesz, vagy lehet 
ilyen esetekben egy-egy vasúti szárnyvonal korlátozása, megszüntetése esetén, főleg, ha ilyen 
számok-adatok vannak, mint amilyenek itt vannak a használatot illetően, mint amennyi ennek 
a várható haszna lesz. Meggyőződése, hogy fenn kell tartani a működés lehetőségének az 
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esélyét, a mai napi demonstráció, vagy testületi ülés is ennek az esélynek a lehetőségét tartja 
fenn a továbbiakban is.  
Lehet, hogy kicsit lírainak fog tűnni, amit mond, azért még egyetlen templomot sem zártak 
be, mert valahol csökkent a hívőknek száma és egyetlen stadiont sem zártak be, mert 
esetenként átmenetileg csökkent a szurkolóknak a köre. Meggyőződése, hogy a vasút is azok 
közé a jelképes értékű, de egyértelmű, az életben hasznot hozó és praktikus értéket képviselő 
elemek közé tartoznak, amelyeknek akkor sem szabat megszűntetni a tevékenységét, ha 
átmenetileg a hasznosításában fennakadások vannak, talán éppen azért, mert nem úgy, nem 
ott, nem akkor és nem olyan színvonalon teszi a dolgát, mint ahogyan kellene. Ha ott úgy, 
akkor és olyan színvonalon tenné, akkor talán még többen vennék igénybe ezt a közlekedési 
eszközt.  
 
Ormai István polgármester:  
Hubay képviselő úr számára válaszolja, hogy ezen a vasútvonalon a vasúti személyszállítás 
megszüntetéséről van szó. A vasútvonal megmaradna, és a teherszállítás működne rajta 
továbbra is. A helyes megfogalmazás, a vasúti személyszállítás tervezett megszűntetése. 
Azonban ha nincsen személyforgalom, akkor a pályafenntartásra vajon ugyanannyi pénzt 
fognak költeni, mint amennyit most sem költenek rá? Most sem költenek rá annyit igazán, 
amennyit kellene, mert nincs miből, ha meg nem lesz személyszállítás, akkor még kevesebbet 
és még hátrébb kerül abban a sorban, hogy akkor hol újítsák fel a pályát, hol erősítsék meg a 
pályát. Romlik a pálya állapota, akkor a következő lépés, hogy hát már nem is lehet igazán 
megfelelő rakottsággal közlekedtetni a tehervagonokat, hanem kevesebb árut lehet csak 
rárakni, végül nem éri meg a fuvaroztatónak, hogy vasúton szállítsa az árut, majd, ha nem 
használják, akkor kerüljön megszüntetésre. Az első lépés, melyre utalt a kiegészítése elején, 
azért fontos dolog, mert ha elindul egy kapacitásszűkítés, a tevékenységnek, a szolgáltatásnak 
a szűkítése, és egy ilyen jelentős, hogy a személyszállítás megszűnik, akkor ez, ennek a 
vasútvonalnak a végét jelenti. Ez meggyőződése. 
 
Hozzászólások: 
 
Dr. Barbalics István képviselő: 
Sokkal pesszimistább a képviselők által előadottakkal szemben. Úgy gondolja, hogy ez a fajta 
intézkedés, amit csak elsődlegesen kiszivárogtatásokból ismertek meg, nem pedig hivatalos 
álláspontként, úgy gondolja, hogy ennek a kisebbségi szocialista kormánynak is ugyanaz a 
stílusa, semmit sem változott azzal, hogy az SZDSZ kilépett a kormányból, az SZDSZ 
szelleme továbbra is ott él. Ugyanaz a stílus a jelenlegi intézkedéssel kapcsolatosan, amit 
Kóka János képviselt annak idején, hogy ha a mocsarat le akarják csapolni, nem a békákat 
kérdezik meg erről. Szerinte ez a stílus továbbra sem változott.  
 
Boros Bálint képviselő, az Oktatási Kulturális és Sport Bizottság elnöke: 
Azok közé tartozik, aki nem csak televízióban látja, hanem utazik is vonaton ismeri az 
előnyeit és a hibáit is.   
A határozati javaslat négy pontjával teljes mértékben egyetért és támogatni is fogja. 
Képviselő úr az előbb úgy fogalmazott, hogy lélekölő bizonytalanság, amely miatt úgy 
gondolja, hogy teljesen természetes, hogy a pillanatnyi terveknek megfelelően teljes 
mellszélességben ki kell állniuk, hogy megmaradjon a személyszállítás is a Nagyatád - 
Somogyszob vonalon. A képviselőnek felelősséggel és bátorsággal azt is be kell vállalnia, 
hogy elgondolkozik azon, amit Barbalics képviselőtársa mondott, hogy mi lesz, ha két év 
múlva egy másik vezetésű kormánnyal ismét visszatér ez a probléma? Mert akkor ugyanitt 
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fognak ülni, és erről fognak gondolkodni. Most a tervezett megszüntetés ellen vannak itt és 
bízik benne, hogy ez a személyszállítás mindenképpen megmarad. Ez a cél.  
Egyet ért azokkal, akik szintén úgy gondolják, hogy alternatívákat kell létrehozni.  
Úgy gondolja, hogy végig kell gondolni a középtávú jövőt is, ha nem gondolják végig, akkor 
végig fogják gondolni mások, mert sajnos a lélekölő bizonytalanság tartani fog, ennél az 
asztalnál nem fognak tudni döntést hozni. A szimpátiájukat ki tudják mutatni és az 
együttérzésüket és azt, hogy tegyenek érte a szintjükön. Ezért kéri is a képviselőtársait, hogy a 
határozati javaslatot fogadják el, remélve, hogy megmarad a személyszállítás ezen a vonalon 
annak köszönhetően, hogy mindent megtettek a maguk módján, amire joguk és lehetőségük 
van.  
Várja a holnapi mernyei tárgyalás eredményét. 
 
Bakos József képviselő: 
A képviselői állásfoglalásokra szeretne egy rövid észrevételt tenni.  
Rákóczy Attila képviselő úr álláspontja számára nem szimpatikus. „A királyt megölni, nem 
kell félnetek jó lesz…etc-etc” , nem akarja etalonnak állítani miniszter úr állásfoglalását, de a 
válasz nem csak a kérdezőnek, hanem a testületnek is, így alpolgármester úrnak is szól. 
Ajánlja figyelmébe, hogy ebben a kérdésben hogyan kell markánsan megfogalmazni a 
véleményt, mert a miniszter úréból értette és tudja, hogy mire számíthat, ha a parlamentben 
esetleg gombot kell nyomni ebben a kérdésben.  
Tudja, hogy a miniszter úr jobb helyzetben van, mert őt nem kötelezi a frakciófegyelem, de 
ebben az esetben, ami ritkán fordul elő, hogy képviselőknek, kimondottan nagyatádi témában 
kell állást foglalni, kérné az alpolgármester urat, hogy felejtse el, hogy melyik pártnak a 
képviselője és kerekedjen felül és vállalja fel az esetleges büntetést is és amikor ebben a 
kérdésben dönteni kell, akkor csatlakozzon képviselőtársához és a város érdekeit szem előtt 
tartva, határozott nemmel szavazzon erre a kormánypárti elképzelésre.  
 
Sasvári Tamás alpolgármester: 
Az egész, vasúttal kapcsolatos témakörből, amit ma tárgyalnak, két dolog zavarja igazán. Az 
egyik az, hogy nem kereste meg az önkormányzatot senki. Valamiről dönteni akarnak, ami 
Nagyatád lakosságát érinti, csak ők éppen háttér-információkból tudják ezt a dolgot.  
A másik pedig a gazdasági megfontolások. Nem ártana tudni, hogy konkrétan milyen 
gazdasági megfontolások állnak e személyszállítás megszüntetése mögött. Nem gondolja, 
nem hiszi el egyszerűen, hogy ha mondjuk, Nagyatádról Somogyszobra vasút helyett busszal 
kell elszállítani azt a 400-700 napi utast, az olcsóbb lesz, mint ha megmarad ez a szárnyvonal. 
Egyszerűen nem hiszi el. Ezt majd valaki bizonyítsa be neki!  
Hasonló a problémája Ötvöskónyival. Rákóczy képviselő úr említette Ötvöskónyit. Mi 
értelme van egy 30-40 millió Ft-os beruházást Ötvöskónyiban végrehajtani, azért, hogy a 
nagyatádit meg lehessen szüntetni? Mi értelme van? Egyszerűen észbontó! Nem érti ezt az 
egészet!  
Az amerikaiak annak idején vasutat építettek, hogy gyorsan mindenhova el tudjanak jutni. 
Volt egy olyan szlogen, hogy „arccal a vasút felé”. Ez nem Amerikában volt. Most leépítik a 
vasutat, mint ahogy leépítik a gyógyszertárakat, az egészségügyi ellátást, a postát és így 
tovább. Hová fognak így jutni?  
Irritáló az, hogy akkor kerül szóba a vasút átszervezése és a nagyatádi vonal megszüntetése, 
amikor a MÁV körül dübörög a botrány, a különböző szerződésekkel és fizetésekkel 
kapcsolatban. Pontosan ebben az időszakban borzolják az emberek kedélyeit. Nem érti a 
dolgot.  
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(Távozik a képviselő-testület üléséről Bakos József képviselő. A képviselő-testület létszáma: 

13 fő.)  

 
Még egyszer megismétli, illett volna Nagyatád Város Önkormányzatát megkeresni, vagy 
legalább tájékoztatni arról, hogy mi készül. A gazdasági megfontolásnál nem csak 
költségcsökkentés létezik, hanem bevételnövelés is. A kettőt valahogyan azért szinkronba 
lehetett volna hozni, vagy kellene hozni.  
Nem utolsósorban presztízskérdés Nagyatádon, hogy van-e vasúti közlekedés, vagy nincs 
vasúti közlekedés. Polgármester úr nagyon találóan és jól mondta. Úgy kezdődik, hogy 
megszüntetik a személyszállítást, majd hivatkozva arra, hogy a sínek állapota olyan, amilyen, 
megszüntetik a teherszállítást, majd felszedik a síneket, aztán a telefonpóznákat és így tovább. 
Akkor majd maradnak itt Nagyatádon egy zárt közösségben, ahol alakíthatnak egy 
kommunát, aztán elláthatják magukat valamilyen módon. Mert a tendencia erre mutat, úgy 
tűnik.  
Felháborító, hogy a XXI. században ilyen témákat kell tárgyalni.  
 
Rákóczy Attila alpolgármester: 
Bakos képviselőúrnak majd elmondja kint a választ a kérdésre, de azért az itt ülőknek is 
természetesen, mert közérdekű kérdés volt.  
Az igen-gombot már megnyomta a Nagyatád-Somogyszob vasútvonal tekintetében, ugyanis 
Hónig miniszter úrral személyesen ebben az ügyben nem tárgyalt, de frakcióülésen kétszer 
vett részt és az említett kollégáival együtt, a korábban felvázolt alternatív javaslatot eljuttatták 
nekik, ezen dolgozik a tárca. Addig is, amíg ez az alternatív javaslat olyan színvonalra ér, 
hogy majd a nagyatádi emberek megismerhetik, addig teljesen egyértelművé tette - a 
bevezetőben ezt elmondta - lehet, hogy elkerülte a figyelmet, hogy teljesen nyilvánvaló, hogy 
a Nagyatád-Somogyszobi személyszállítást fenn kell tartani. De ha majd odaérnek és mivel 
állami feladat a közösségi közlekedésnek a szervezése, irányítása, ezekkel a kérdésekkel – 
Boros Bálint nagyon pontosan fogalmazott, hogy - egy év múlva, két év múlva ugyanúgy 
szembe kell nézni. Akkor azért majd nem lehet ez a beszélgetés ilyen vélemények, politikai 
meggyőződések… stb-stb. alapon gondolva, hanem konkrétan, ez egy „A” helyzet ez egy „B” 
helyzet és ez egy „C” helyzet…  
Nagyon csodálkozik Sasvári Tamás alpolgármester hozzászólásán, akit műszaki embernek 
ismert meg az elmúlt időben, mintha ezen a vonaton nem utazott volna vele jó pár évvel 
ezelőtt, mikor hajnalban egyszer a polgármester úrral felültek erre a vonatra, mert akkor is 
volt egy ilyen, hogy esetleg bezárásra kerül és nem emlékszik, hogy milyen körülmények 
között utaztak. A kályhába talán még szenet kellett rakni fűtés céljából, zötykölődött, koszos 
volt, hadd ne sorolja. Tamás! Ha ez a XXI. század, akkor ez régen rossz! Magyarul ezt a két 
dolgot együtt kell kezelni. A jelenlegi közlekedéshez ragaszkodni kell, mert nincs más.  
A menetrendről szintén volt szó. Ha egy nagyatádi lakos el kíván Kaposvárra menni, akkor 
másfél-két óra. Ez szintén nem a XXI. század.  
Lehet és elképzelhető, hogy a Nagyatád-Somogyszob vasútvonalon új vasúti szerelvényeket 
kell venni, rendbe kell tenni a sínt… stb-stb. gyorsabb és azonnali menetrend-csatlakozással 
ez megoldható. Ilyen egyszerű. De itt is tenni kell. Az Ötvöskónyi elképzelés próbálta ezt a 
kötelezettséget, hogy mindenképp szanálni kell. Hogy milyen alapon és miért kerül 
kevesebbe, ezt a szakemberek alpolgármester úrnak el tudják mondani, természetesen nagyon 
sok ága van. De azt mondja, hogy akkor az a tisztességes vélemény, hogy ma, amikor ez nincs 
a birtokukban, tudják, hogy a mai vonatközlekedés milyen, nincs még arról, hogy milyen 
lehet még „B” „C”, egyéb változat, ha ezek megszületnek, a következő egy évre, tehát itt, a 
2011-es menetrend készítése előtt úgy sem lehet ebben lépni. Ha addig ebben lesznek konkrét 
alternatív javaslatok és konkrétan ezt a nagyatádi emberekkel megismertetik – erre is célzott, 
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mondják el a véleményüket – szerveznek fórumokat természetesen, ahol beszélgetni lehet 
velük, akkor annak alapján a nagyatádi emberek majd ezt el fogják dönteni és azoknak, akik 
akkor majd itt lesznek, kutya kötelességük lesz képviselni és véleményezni. Arra semmi 
esélyt nem lát, arra még Európában nem volt példa, van egy-két perifériás megoldás, hogy 
esetleg valami gazdasági, vagy idegenforgalmi vasút… de magyarul a közösségi 
közlekedésnek a szervezése és bonyolítása állami feladat marad hosszú távon.  
 
Sasvári Tamás alpolgármester: 
Rákóczy Attila urat szeretné kérdezni, ugye nem azt gondolja, hogy a XXI. században, 
hogyha egy vonat koszos és büdös, akkor a megoldás az, hogy megszüntetik?  
 
Rákóczy Attila alpolgármester: 
Lehet, hogy ez a megoldás, de nem biztos!  
 
Dr. Ludas László képviselő: 
Kicsit szomorú. Úgy gondolja, hogy azért jöttek ide, hogy egy alternatíváról beszéljenek. Úgy 
gondolta, nincs alternatíva, mikor elolvasta az előterjesztést és most két hozzászólásban is 
burkoltan azt hallja – és ez szerinte gyengíti az álláspontjukat - hogy van alternatíva, tehát azt 
sugallhatják esetleg ezzel kívülre, akár a döntéshozók felé, hogy vannak itt olyan képviselők, 
akik abban gondolkodnak és azért fognak majd tenni, hogy mondjuk tényleg Ötvöskónyiba 
kerüljön majd átállításra ez a közlekedés. Ezt most nem tartja szerencsésnek, különösen azért 
nem, mert ez egy publikus, nyilvános ülés, szerinte ez gyengíti az álláspontjukat. Azt 
szeretné, ha mindenki egyértelműen és határozottan csak egyről beszélne. Mert az most az 
érdekük, az, hogy nincs alternatíva, nem rövidtávon, nem hosszútávon, hanem általában ezt a 
vonalat meg kell óvni és az alternatívában úgy kell gondolkodni, hogy hogyan és milyen 
minőséggel lehet ezt a vonalat megóvni. 
Nagyon köszöni azt, hogy Barcs város polgármestere gondolkodik a nagyatádiak fejével, 
hogy milyen megoldás volna, de véleménye szerint az a megoldás, hogy először a 
nagyatádiak döntsék el, hogy nekik mi a jó és ne Barcs polgármestere próbáljon megoldást 
javasolni. 
 
Hubay Sándor képviselő: 
Néhány évtizede, talán húsz éve, amikor előjött a gyorsvonat megállásának kérése 
Ötvöskónyiban, akkor a MÁV határozottan elzárkózott ez elől. Az indoklásokra már nem 
emlékszik, de köztük volt az is, hogy közel van Somogyszobhoz és van egy nagy ív Nyugat 
felé.  
 
Ormai István polgármester:  
Kimondja: Jó az öreg a háznál, mert emlékszik dolgokra. 
 
Dr. Novák János képviselő, jogi tanácsnok: 
Az osztrák érdekeltségű GYESEV vonalát hozná fel példaként. Nyugat-Magyarországon 
sorban vásárolja fel azokat a vonalakat az osztrák GYESEV, amelyeket a magyar kormány 
gazdaságtalannak nyilvánított, mint akár a nagyatádi vonalat, amelyik egymagában is szinte a 
fél megyének a mellékszárnyvonal utasforgalmát lepipálja. Nagy pénzeket fektetnek be azért, 
hogy egy korszerűbb, gyors, a XXI. századnak megfelelő vonatközlekedés legyen Nyugat-
Magyarországon. Biztos abban, hogy ők vannak olyan tapasztalt kapitalisták, hogy tudják, 
hogy nem ok nélkül teszik és nem Magyarország két szép szeméért.  
Pillanatnyilag olyan koncepció van, hogy a fővonalakon kívül szinte mindent számoljanak fel. 
Korszerűsítéssel, a vasúti utazás kényelmesebbé tételével, vonzóbbá tételével, mint az 
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autóbusz-utazás, mert vasúton utazni sokkal kényelmesebb, mint autóbuszon, amely 
zsúfoltabb, nincsenek mellékhelyiségek, az utak állapota befolyásolja, az időjárás sokkal 
inkább befolyásolja, nem akar messze menni, akkor a Somogyszobi utat is fel kellene újítani, 
mert hepehupás, mire odaér, rosszul lesz az utas az autóbuszon.  
Reméli, hogy ennek a kormánynak, amelyik most már nyolc év óta ámokfutást folytat ezzel 
az országgal, már nincs sok esélye arra, hogy ezeket a terveit megvalósítsa. Nem tudja, mire 
számít a nagy ívű terveivel, nem csak a vasút-megszüntetés, más nagy ívű terveivel is, erre a 
pár hónapjára.  
 
Ormai István polgármester:  
Lezárja a vitát.  
Ma abban kell határozottan állást foglalniuk, hogy mit akarnak. Arról szól a határozati 
javaslat, hogy azt akarják, mivel nincsen jelenleg semmilyen ésszerű alternatívája a Nagyatád-
Somogyszob közötti vasúti személyszállításnak, ezért ezt kimondják: Nem fogadják el, hogy 
ott megszűnjön a személyszállítás, nyomatékosan kérik, hogy tervezzék a 2010-es 
menetrendben ezen a vonalon a vonatok közlekedését, felajánlják, hogy együttműködnek 
azokban a dolgokban, amelyek közvetlenül Nagyatádon történnek a vasút tevékenységével 
kapcsolatosan és kifejezetten kérik, hogy bármilyen változtatást ha terveznek ezen 
vasútvonallal kapcsolatosan, egyeztessenek az önkormányzattal. Erről szól a határozati 
javaslat, ma erről kell a képviselő-testületnek állást foglalnia, de nyitottak minden iránt. Majd 
meglátják, hogy melyik ötletből mi valósul meg.  
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a Nagyatád-Somogyszob közötti vasúti 
személyszállítás tervezett megszüntetéséről és az erre vonatkozó állásfoglalásról szóló 
előterjesztés határozati javaslatát. 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a Nagyatád-Somogyszob közötti 
vasúti személyszállítás tervezett megszüntetéséről és az erre vonatkozó állásfoglalásról szóló 
előterjesztés határozati javaslatát egyhangúlag – 13 igen szavazat mellett – elfogadja és a 
következő határozatot hozza: 
 
252/2009. (X. 15.) számú határozat: 
 
1. Nagyatád Város Képviselő-testülete célszerűtlennek tartja és nem ért egyet a 

Nagyatád-Somogyszob vasútvonalon a vasúti személyszállítás megszüntetésével, 
mert – megismerve az előterjesztés helyzetértékelését – reális és ésszerű alternatívája 
a közösségi közlekedésnek e vonalszakaszon nincs. 

 
2. A képviselő-testület nyomatékosan kéri a tárgykörben a döntések előkészítőit és a 

döntéshozókat, hogy a Nagyatád-Somogyszob szárnyvonalon a vasúti 
személyszállítás megszüntetésére vonatkozó terveket, elgondolásokat változtassák 
meg, ezen a vasúti vonalon a 2010-es menetrendben is biztosítsák a személyszállítást. 

 
3. A képviselő-testület kinyilvánítja, hogy kész a nagyatádi vasútállomás, a vasúti 

objektumok fenntartásában, a zöldterületek gondozásában együttműködni, részt 
venni. 

 
4. A képviselő-testület kéri, hogy minden, a Nagyatád-Somogyszob közötti 

vasútvonalra vonatkozó változtatás, döntés előtt, illetve a felmerülő problémák 
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megoldásának előkészítése során kérjék ki az önkormányzat véleményét, legyen 
egyeztetés. 

 
 
Határidő: a javaslat átadására 2009. október 16. 
Felelős:  Ormai István polgármester 
 
  
 
Ormai István polgármester megköszöni a munkát, a képviselő-testület ülését 1600 órakor 
bezárja. 
 
 

K.m.f. 
 

Ormai István 
polgármester 

Dr. Kovács Ildikó 
jegyző 

 
 
 
 

Dr. Ludas László 
képviselő 

Dr. Bakács Tiborné 
képviselő 

 
jegyzőkönyv hitelesítők 


